

**REFERAT FRA KORSØR BYMIDTEGRUPPES MØDE NR. 1
AFHOLDT DEN 28. APRIL 2022 KL. 8:00 – 9:30
PÅ KORSØR RÅDHUS, CASPAR BRANDS PLADS, KORSØR
(MØDELOKALE A, kælderen)**

Inviterede deltagere:

- SK, udpeget af Byrådet: Britta Huntley (A), Poul Bek-Pedersen (B)
 - Erhvervsgruppen: Kim Hansen, Jacob Stryhn, (vakant)
 - Korsør Bykontor: Per Halkjær
 - Korsør Lokalråd: ~~Nina Ottesen~~ (afbud)
 - Korsør Turistråd: Jørn-Ole Didriksen
 - Korsør Bevaringsforening: Jane Kjølbye
 - Handicaprådet: Irene Jensen
 - Ældrerådet: (Vakant)
-
- SK, Center for Teknik og Miljø: afdelingsleder, Natur, Vej og Trafik, Bo Gabe
 - SK, Center for Teknik og Miljø: afdelingsleder, Entreprenørservice, Peter Johansen
 - SK, Center for Teknik og Miljø: byplanarkitekt, Ole Lund Sørensen (ref.)

1. Godkendelse af referat (fast punkt)

(Ikke relevant)

Ad. 1

-

2. Godkendelse af dagsorden (fast punkt)

Bemærkninger til dagsorden.

Ad. 2

Dagsorden godkendt.

3. Præsentation af mødedeltagerne

Der er mange nye ansigter, så vi laver en præsentationsrunde.

Ad. 3

Medlemmerne præsenterede sig selv. Ud over de to politisk udpegede repræsentanter, var Per Halkjær (Korsør Bykontor) og Irene Jensen (Handicaprådet) nye i forhold til tidligere bymidtegruppe.

Jane foreslog, at kulturen bliver inviteret til at deltage i bymidtegruppen og foreslog i den forbindelse Henrik Broch-Lips fra Kongegården. Per foreslog, at Lystbådehavnen også repræsenteres, og nævnte formanden Bjarne Stubager som kandidat.

[Ældrerådet har efterfølgende udpeget en repræsentant til deres vakante plads i bymidtegruppen, nemlig Sonja Petersson, der bliver inviteret til kommende møde].

Der var enighed om at afvente en beslutning til næste møde, hvor gruppens fokusområder bliver drøftet og formodentlig fastlagt.

4. Bymidtegruppens kommissorium

Bymidtegruppens kommissorium er vedhæftet denne dagsorden til orientering.

Ad. 4

Gruppen drøftede kommissoriet. Britta foreslog, at næste møde bruges på at få planlagt bymidtegruppens fremadrettede indsats. Hvad skal der sættes fokus på, og kan man ligefrem opstille mål for arbejdet. Også gerne en plan for fremtidige møder.

Jacob nævnte vigtigheden af at få overblik over andre indsatser, så man undgår – eller får klarhed over – overlap i forhold til de arbejder, der er i gang andre steder.

Jørn-Ole fremførte, at gruppen – næste gang – bør drøfte afgrænsningen af bymidten, vel vidende at gruppens drøftelser godt kan omhandle emner, der geografisk ligger uden for bymidten.

5. Udpegning af bymidtegruppens formand

Bymidtegruppen skal udpege en formand. Formandens rolle er formelt at være talsmand for gruppen. Derudover kan han/hun have andre opgaver, f.eks. at godkende dagsorden før udsendelse og være mødeleder. Der er tradition for, at det er en af de to politisk udpegede medlemmer, der har denne post. De indstiller selv kandidat til formandsposten. Hvis der er mere end én kandidat, gennemføres en afstemning.

6. Forventninger til mødefrekvens mv.

Gruppen drøfter forventninger til mødefrekvens og foretrukne mødetidspunkter. Den tidligere bymidtegruppe mødtes 13 gange på 4 år, altså gennemsnitligt ca. hver 4. måned.

7. Solens Plads – nye tiltag

Der er for nyligt monteret et bord-bænk-sæt i legeområdet. Administrationen har et mindre beløb til andre, nye tiltag, f.eks. mere beplantning, flytning og evt. udsmykning af toolbox (containeren), flere siddepladser, bemaling af asfalten og nyt solsejl. Bymidtegruppen bliver præsenteret for disse og har mulighed for at påvirke prioriteringen af de resterende midler.

Ad. 5

Både Britta og Poul stillede sig til rådighed til formandsposten. Der var enighed om at gennemføre en afstemning, og bymidtegruppen besluttede, at den skulle være hemmelig. De to formandskandidater fik hver mulighed for at agitere for deres kandidatur, hvorefter bymidtegruppen skred til afstemning. Resultatet blev, at Britta fik flest stemmer og dermed er valgt som Korsør Bymidtegruppens formand.

Ad. 6

Der var enighed om at mødes hyppigere, end der tidligere har været tradition for i bymidtegruppen.

Kim foreslog konkret, at der bør afholdes månedlige møder – evt. undtaget sommermånederne, altså ca. 10 om året.

Ole præciserede, at det vil medføre et meget større ressourceforbrug i administrationen, og at der næppe ville være mulighed for det netop nu, hvor der er ekstraordinært stort arbejdspress i flere afdelinger og udsigt til medarbejderreduktioner.

Kim foreslog, at møderne i princippet kan foregå uden deltagelse fra administrationen, og at han gerne stiller sig til rådighed som referent. Det var der opbakning til.

[Ole har efter mødet forespurgt ledelsen om at allokere flere ressourcer til Korsør Bymidtegruppe, hvilket blev afvist – med før nævnte begrundelse].

Der var overvejende stemning for, at fremtidige møder skal afholdes om morgenen fra kl. 8 til 9.30. Næstkommende møde dog fra 8 til 10 af hensyn til det forventede omfang af drøftelserne i gruppen. Næste møde ønskes i øvrigt fremrykket.

På næste møde fastsættes møderække for en længere periode.

Ad. 7

Ole orienterede om, at det i en periode – som følge af anlægsstop – har været uklart hvor mange penge, der er til rådighed på den oprindelige konto til Solens Plads. Siden marts har det været klart, at halvdelen af det oprindelige beløb er ført tilbage til kassen som følge af besparelser. Dermed kender vi nu det økonomiske råderum, der er i omfanget af 300.000 kr.

Ole gennemgik en skitse med forslag til arbejder, der igangsættes nu – med henvisning til, at de oprindeligt indgik i det tidligere projekt – og enkelte større arbejder, som bymidtegruppen nu har mulighed for at foreslå en prioritering af.

De mindre opgaver er indkøb af sæder til plinte for at øge antallet af siddepladser, yderligere indkøb af bord-bænk-sæt (der er netop opstillet et i legeområdet), supplerende beplantning, reetablering af ødelagt solsejl og flytning af hhv. toolbox og lysbøjen.

De større projekter omfatter en ombygning af skøjtebanen, så den afgrænses fysisk for at hindre vandet i at løbe væk, før det fryser, samt en ændring af gruspladsen til et grønt område og endelig en udsmykning af den sorte asfaltflade.

Irene påpegede vigtigheden af, at indtænke tilgængelighed, herunder at kørestolsbrugere kan sidde ved bord-bænk-sættene, og gerne 2 ved hvert bord.

Der var enighed om, at gruppen har brug for bedre overblik for at kunne tage stilling, hvorfor Ole udsender notat om økonomi og del-projekter til gruppens medlemmer før næste møde. Yderligere behandling af punktet blev således udskudt.

8. Skraldespande i bymidten

Jane har bedt om, at situationen med uhen-sigtsmæssigt placerede skraldespande drøftes. Jane præsenterer problematikken.

Ad. 8

Jane fremførte sin kritik af, at især Slottensgade og de tilstødende smalle gader skæmmes af containere til dagrenovation. Hun illustrerede problemet med billeder fra gaden, men også gode eksempler fra andre byer.

Bo udtrykte, at kommunen godt kender til problematikken, men at det umiddelbart er borgernes eget problem, at de ikke kan fragte containerne gennem huset, når de skal tømmes og mindede om, at de offentlige fortovsarealer ikke må bruges til permanent oplag.

Gruppen drøftede muligheden for at etablere affaldsøer til dagrenovation, hvilket indgår i kommunens overvejelser. Det vil dog være forbundet med andre udfordringer.

Irene pegede på, at hvis man ikke er fysisk i stand til at bevæge sig rundt i byen for at aflevere sit affald fra husstanden, vil Serviceloven træde i kraft. Det betyder, at det så bliver kommunens opgave at bære affald ud.

Britta vil gerne orienteres, om det er noget, Slagelse Kommune kan gøre noget ved.

9. Tung trafik i bymidten

Jane har – på baggrund af et læserbrev – foreslået, at gruppen drøfter oplevede udfordringer med tung trafik i bymidten... i særdeleshed på Havnepladsen, der angiveligt bruges som vandeplads for lastbiler.

Ad. 9

Jane ridsede problematikken – der oprindeligt er beskrevet af Anders Høst i et læserbrev – op, nemlig at den tunge trafik til og fra Føtex bruger Havnepladsen som rundkørsel, når de vender. Det skaber rystelser i de omkringliggende bygninger og måske sætnings-skader. Jane efterspurgte, om der ikke kan gøres noget ved den tunge trafik i byen, både på Havnepladsen og andre steder, hvor der opleves et stigende problem. Bo svarede, at de problemer, man løser et sted, typisk bare flyttes til et andet sted. Som udgangspunkt er der et behov for at køre med tung trafik i Korsør. Det vil kræve en omfattende plan for byens infrastruktur – og vil i det hele taget være meget vanskeligt at optimere med tanke på, at havnen er en erhvervshavn i drift, og Flådestationen er en stor arbejdsplads, der også genererer tung trafik.

Der blev ikke konkluderet noget for dette punkt.

10. Nyt fra medlemmerne (fast punkt)

De enkelte medlemmer orienterer om nyt fra de respektive råd og foreninger.

Ad. 10

Kim (Korsør Erhvervsforening) oplyste, at Korsør Bykontor etableres i Algade. Desuden, at der arbejdes for at sætte udtjente, gulmalede cykler op i bymidten som symbol for både Tour de France og i det hele taget sommeren. Peter sagde, at kommunen ikke behøvede at blive involveret, hvis de bliver stillet op med omtanke – så de ikke står i vejen for rengøring og færdsel. Dog skal der, hvis de låses fast til f.eks. lygtepæle, indhentes tilladelse hos ejeren, som typisk er SK Forsyning, og det skal være tydeligt, hvem der er kontaktperson. Kim oplyste, at det er han.

Jørn-Ole (Korsør Turistråd) oplyste, at der arbejdes med forberedelser til både Den Kgl. Ballet i Byparken og til Tour de France.

[Nina (Korsør Lokalråd) deltog ikke men har sendt en status for lokalrådet. Heraf fremgår, at lokalrådet har holdt generalforsamling i april, og har siden udvidet med to medlemmer, så gruppen nu består af:

- Nina Ottesen (formand)
- Lotte Falsing (næstformand)
- Robert Kaas (kasserer)
- Hardy Gregersen
- Anette Stærke
- Stine Gram

Lokalrådet planlægger borgermøde til efteråret om bl.a. udvikling af Korsør i forlængelse af interessetilkendegivelse vedrørende byens hus (se pkt. 11), biblioteket og kulturhus. De planlægger også et borgermøde, hvor højvandssikring indgår.]

11. Nyt fra Slagelse Kommune (fast punkt)

Kommunens administrative repræsentanter orienterer om relevante nyheder fra Slagelse Kommune.

Ad. 11

Ole orienterede om, at Slagelse Kommune nu har fremsendt en såkaldt interessetilkendegivelse til Bolog- og Planstyrelsen. Den drejer sig om at opnå støtte til dels at undersøge muligheden for og dels at realisere etablering af et 'Byens Hus' i Korsør Bymidte. Det er en videreførelse af en af konklusionerne fra rapporten, som arbejdsgruppen der arbejdede med 'byudvikling med kultur som løftestang', præsenterede i 2021. Der er i praksis tale om en pulje til at afprøve projekter under titlen 'Frie Bymidter'. Der bliver – på baggrund af interessetilkendegivelserne – udvalgt 10 byer, der bliver bedt om at udarbejde en egentlig, kvalificeret ansøgning primo 2023. Interessetilkendegivelsen er udarbejdet i dialog mellem Korsør Erhvervsforening, Korsør Lokalråd, Korsør Bykontor, Korsør Bibliotek og Kulturhus samt Slagelse Kommunes planafdeling. Der kan forventes svar til sommer.

12. Eventuelt (fast punkt)

Ad. 12

Gruppen drøftede niveauet for mødeforplejningen. Det blev aftalt at nedskalere fra den morgenmad, der tidligere er blevet serveret, til blot kaffe/the og en enkel croissant eller et smurt stykke brød.

13. Næste møde

Vi forsøger at beramme møder for resten af 2022. Følgende foreslås: 9/6 (torsdag aften), 18/8 (torsdag aften), 17/11 (torsdag morgen).

Ad. 13

Næste møde blev aftalt til fredag d. 10/6 kl. 8.00-10.00. Ole udsender mødeindkaldelse. Mødet vil primært dreje sig om at få overblik over både den fysiske og indholdsmæssige afgrænsning af bymidtegruppens interessefelt. På næste møde aftales møderækken for resten af året, om muligt.